
 

 

 

 

 

 

 

Qaqortoq, 12-02-2016 

 

 

I henhold til Inatsisartuts forretningsorden § 37 fremsender jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut: 

(Medlem af Inatsisartut, Múte B. Egede) 

 

Spørgsmål: 

 

1. Ved Naalakkersuisut om hvor mange penge GME nu har brugt på 

efterforskningen i Kuannersuit? 

 

2. Hvilke konsekvenser vil der være for Grønland, såfremt GMEs ansøgning 

om uranudvinding afslås? 

 

3. Har Naalakkersuisut afgivet nogen form for løfter til GME? 

  

4. Hvem skal have ansvar for eksport af uran? 

  

5. Hvis Danmark skal have ansvar for eksport af uran, er det så ikke 

udhuling af selvstyreloven? 

  

6. Hvem skal have ansvar for eksport af mineraler uden stråling, betegnet 

som "dual use"?  

- Hvis man har overdraget ansvaret for eksport af mineraler uden 

stråling, er det udhuling af Selvstyreloven - Finder Naalakkersuisut 

dette rimeligt? 

  

7. Hvilke mineraler hører under betegnelsen "Dual use" fra Grønlands 

undergrund og dermed vil være underlagt den danske eksportkontrol fra 

Grønland? 

  

8. Som bekendt er jern en stor del af våbenproduktion. Hører jernmalm 

under dual use definitionerne? 

  

9. Vil en fremtidig mulig udvinding af jernmalm fra Isukasia blive underlagt 

dansk eksportkontrol? 

  

10. Hvis man har overdraget ansvaret for mineraler uden stråling, har man så 

ikke givet selvstyrets ansvar til staten?  

 

 

Begrundelse 

 

Som bekendt er der især et selskab i Grønland, som er interesseret i, at udvinde uran fra 

vores undergrund. En mulig udvinding af uran har skabt stort splid i samfundet og det er 

dermed ikke sikkert, at en uran udvinding bliver til noget. Derfor er det vigtigt, at få 

belyst mulige konsekvenser etc. hvis det selskab, der gerne vil udvinde uran bliver afvist 

og om Naalakkersuisut på nogen måder har givet løfter til dette selskab. 
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Det er tilmed blevet offentligt, at Naalakkersuisut har lavet en aftale med Danamark om 

eksportkontrol af vores egne mineraler, nærmere betegnet for uran og ’dual use’ 

mineraler. Der flere ting, der må belyses i den aftale. Såsom om Selvstyreloven udhules 

af denne aftale og en bredere betegnelse samt oplysning om hvad dual use mineraler er.  

  

  

Jeg skal på forhånd bede om at samtlige spørgsmål besvares indenfor 10 arbejdsdage. 

 


